

0120900038

Reçu CLT / CIH / ITH

Le 30 MARS 2015

N° 0249

KSA



المملكة العربية السعودية

Kingdom of Saudi Arabia

القائمة التمثيلية لحصر التراث الثقافي غير المادي

Representative List of Saudi Arabia ICH Inventory

فهرس القائمة التمثيلية لخصر التراث الثقافي غير المادي للمملكة العربية السعودية

**Contents of the Representative List of Saudi Arabia ICH
Inventory**

عناصر التراث الثقافي غير المادي في المملكة العربية السعودية

العنصر	م	العنصر	م	العنصر	م	العنصر	م
البوابات والواجهات في عمارة الإحصاء التقليدية	14	الحلي والزينة	27	السدو	40	حرفة الصحاف	40
التجسيص	2	الحلي الفضية في الجنوب	28	معصرة السمسم	41	الكهسة السعودية	41
التطريز	3	الخراز	29	الطحن في الرحي	42	صناعة المسابح	42
صناعة الجنبية والخنجر	4	الخواص	30	السواني	43	صناعة العصائب	43
الحائك	5	الدياسة	31	رقصة الحية	44	صناعة المباخر	44
الحداد	6	الزخارف الخشبية في عمارة الإحصاء	19	الزخارف السعودية	45	المشالغ	45
الحلي والزينة	7	الزواج في شمال المملكة	20	صناعة الدلال	46	الفخار	46
المتاحف الشعبية	8	النداف	21	المحاك	47	خرازة الروي	47
الفنون الملكلورية	9	كسوة الكعبة المشرفة	22	نجارة الابواب القديمة	48	التحنيط	48
الشماغ	10	الصقارة	23	الصناعة التقليدية للبارود	49	القفاص	49
القهوة	11	الملابس التقليدية في صير	24	الوجاهة	50	بناء العشة	50
ترجمة وقت الفراغ	12	المداد والحصر	25	النخلة في النقوش الزخرفية	51	الاختام وكتابة الامهار	51
فن العمارة التقليدية	13	ملابس الاطفال التقليدية	26	الجنادرية	52	المجلس	52
البكبة	53	الكما او الفقع	54				

Intangible cultural heritage elements in KSA

SN	Element	SN	Element	SN	Element	SN	Element
1	Gates and façades in traditional Ihasaa architecture	14	Jewelry and ornaments	27	Al Sadu	40	Al Sahaf
2	Plastering	15	Silver jewelry in the south	28	Sesame extractor	41	Saudi Kabsa
3	Embroidery	16	Beads maker	29	Grinding in quern	42	Rosary making
4	Al Janbia and dagger making	17	Fronds maker	30	Al Swani	43	Headband maker
5	Tailor	18	Al Dayasa	31	Al Dahia dance	44	Censer making
6	Ironsmith	19	Wooden decorations in Ihasaa architecture	32	Saudi ornaments	45	Al Mashaleh
7	Jewelry and ornaments	20	Marriage in northern KSA	33	Pot making	46	Pottery
8	Popular museums	21	Al Naddaf	34	Al Mahak	47	Khirazat alrawi
9	Folkloric arts	22	Holy Kaaba Covering	35	Old doors carpentry	48	Mummification
10	Al Shimagh	23	Falconry	36	Traditional gunpowder making	49	Cage maker
11	Coffee	24	Traditional garments in Assir	37	Prestige	50	Cottage building
12	Translation of leisure time	25	Ink and mats	38	Palm tree in decorative engravings	51	Stamps and seal writings
13	Traditional architectural art	26	Traditional children garments	39	Al Janadria	52	Al Majilis
53	Al Bakila	54	Al Kamaa or Al Fakaa				

المملكة العربية السعودية

الرياضات الشعبية



الصقارة

تحديد العنصر

الحقل	الرياضات الشعبية
اسم العنصر	الصقارة
الاسم المستخدم محليا	القنص
اسم آخر	الصيد بالصقور
الخصائص المميزة للعنصر	صقر مدرب، صقار، مكان للصيد، وتوفر الطرائد.

الممارسون	من مختلف الأعمار والرجال المتدربون على الصيد بالصقور من أفراد المجتمع المحلي.
-----------	---

الأفراد والمؤسسات المعنية	أندية وجمعيات الصقارة أيضاً
---------------------------------	-----------------------------

الوصف الموجز

هو لفظ من المفترض ان يشمل كل ما يتعلق بهواية القنص والصيد بالصقور ومن هذه الأمور الصقر وكيفية التعامل معه وتدريبه وكذلك دراسة طباعة ونفسيته وحالته الصحية والوقوف عليها ومن جانب آخر معرفة كل ما يحتاج إليه من أدوات تضمن الحفاظ عليه بيد الصقار وأيضا أوقات الصيد وأوقات الطيور المهاجرة وأماكن الصيد ومعرفتها والوصول إليها والأجواء المناسبة لانطلاق الصقر سواء للتدريب او الصيد الحقيقي وحقيقة ان جميع هذه الأمور تسمى في مجملها علم البيزرة ومن الصعب الإلمام بهذه الأمور جميعا إلا من قبل أهل العلم والدراية والخبرة حيث أنها حرفة وهواية ضاربة في القدم (الجمعية السعودية للثقافة والفنون ، 2000).

الوصف التفصيلي

اعتاد أبناء البادية على استخدام الصقور في الصيد . ويبدأ موسم الصيد في المملكة العربية السعودية في نهاية السنة الميلادية ، وأحياناً يبدأ مبكراً في منتصف شهر نوفمبر ، أما أبناء البادية فإن أفضل أوقات الصيد عندهم هي في المربعانية أي في شهر ديسمبر، وتنقسم الصقور إلى نوعين هما : 1- شاهين جبلي 2- شاهين بحري . ومن الأدوات التي يحملها الصقار معه : البرقع ، المرسل ، أنواع من الطيور لإطعام الصقر وغيرها . كما يهتم الصقار أن يصطاد بصقره الحبارى والأرانب والحمام وغيرها (24 ، مجموعة مواقع النداءوي الشعبية).

حينما نتكلم عن الصقارة وتاريخها الطويل نجد أنها مرت بمراحل عديدة وكثيرة فإشك ان أول اقتناء للحر والشاهين كان مجرد نوع من التمييز أراد ان يتميز به بعض الملوك ثم أتت مرحلة كانت المنعطف الأكبر في تاريخ الصقور بنوعها الحر والشاهين وهي مرحلة الصيد بهما وان كانت لمجرد التسلية لاغير ثم أتت مرحلة كان فيها الصيد بالصقور مطلب في بعض الأحيان قد يؤمن من خلاله الصياد طعام ثم المرحلة

الأخير من مراحل الصقارة واقتناء الصقور وهي المرحلة الحالية وتعرف بممارستها على أنها هواية أصيلة يشعر بها الصقار بمتعة خاصة لا يعرف مذاقها إلا من مارس هذه الهواية والتي بلا شك يتميز بها أبناء الجزيرة العربية عن غيرهم (القحطاني ، 1996).

والمتتبع لتاريخ الصقارة والموجود في كثير من الكتب يجد ان أول من اصطاد بالصقور هو الحارث بن معاوية الكندي وذلك انه وقف يوما على صياد نصب شبكة للعصافير فانقض صقر على عصفور فاخذ يأكله والحارث يتعجب منه فأمر به فوضع في بيت ووكل من يطعمه ويؤدبه ويعلمه الصيد فبينما هو معه ذات يوم إذ لاحت أرنب فطار الصقر إليها فأخذها فازداد الحارث إعجابا به واتخذ العرب من بعده وسيلة صيد.

وقيل ان أول من اتخذ الشاهين واصطاد به قسطنطين ملك عمورية وقالوا انه كان من زينة ملوك الروم بالمغرب اذا ركب صارت الشواهين حائمه على رأسه حتى ينزل فتقع حوله الى ان ركب يوما ملك منهم يقال له الودريك فثار طائر ما فانقض عليه بعض من تلك الشواهين فأخذه , فأعجب ذلك الملك فدربها على الصيد. والقول الأرجح في الصقارة ان أول الطيور اقتنأها هو الشاهين حيث كان يربيه ملوك الفرس ويضعه كسرى الى جواره وهو في مجلسه كنوع من التميز أما أول من اقتنى الحر كانوا ملوك الروم وكان يضع جوار القيصر ولكن لا يعني أكثر من منظر ليس إلا ولم يعرف قدر هذا الطائر الشامخ إلا العرب الذين يعتبرون هم أول من اصطاد به وهذا لاشك فيه أبدا. والبعض ينفي ان يكون للأعاجم أي ذكر في تاريخ الصقارة فهم يرون ان أول من اقتنى الصقور هم العرب وهم الذين اصطادوا به وعرفوا قدره وأنفته التي تشبه عزة الرجل العربي الأصيل والذي يجد في هذا الطائر شي يحرك ما بداخله من مشاعر الافتخار . (احمد عبدالغفار ، 1987 م).

صفات الصقار

الصبر وسعة خاطر والأناة والحلم حيث تضمن هذه المزايا التعامل الأمثل مع الصقر ذلك الطائر القوي الجميل الحساس البالغ الذكاء والذي يحتاج الى فترات طويلة في مجملها تبدأ من أول الأيام في تدريبه وتعويده على الإنسان وملازمته له حتى إطلاقه لطرد الفريسة والاستمرار في ذلك وخاصة مع الجرناس والذي سرعان ما ينسى صاحبه ويتنكر له اذا ما صاحبه أهمله ولم يداوم على مجالسته (تدهيله) ونقله على اليد باستمرار .

صيد الصقور

حقيقة من الواجب ان نذكر ولو بعرض سطحي لهذا العنوان حيث ان صيد الصقور داخل في هواية الصقارة ومن الضروري اذا لم يكن من الواجب على صاحب هذه الهواية معرفة كيف يصطاد الصقر

وخاصة اذا ما عرفنا ان الصقار يتعرض أحيانا لمواقف صعبة عندما يتنكر صقره ويهم بالهروب بعد إطلاقه لأي سبب كان إما لقلّة مجالسته ومداراته او لسوء الأحوال الجوية او لوجود احد الجوارح الكبيرة كالعقاب وخوفه منها او لأي عائقا كان ولذا سوف نذكر بعض الطرائق المشهورة في صيد الصقور ومنها (www.pdf-search-engine.com).

أماكن تكاثر الصقور

تتكاثر الصقور في أعالي الأماكن الباردة وعلى نايفات الرواسي والغابات الباردة وهي تستخدم الأعشاش المهجورة للتكاثر بها وغالباً عش الغراب أما أماكن تواجدها فهي تتواجد في غالبية مناطق العالم ماعدا المنطقة المتجمدة الجنوبية وتبدأ في التكاثر مع بداية فصل الربيع ومع انخفاض درجات الحرارة وبداية فصل الشتاء تبدأ بالهجرة نحو الجنوب حيث الاعتدال في درجات الحرارة وتوفر الفرائس والافراخ في وضع يساعدها على الطيران والقدرة على الاصطياد والصقور في هجرتها تطير نهاراً ولا تطير ليلاً إطلاقاً وان حدث ذلك فهي لا تتعدى دائرة قطرها خمس مائة متر تقريباً .

أنواع الصقور

ان الصقور تنتمي لفصيلة الجوارح النهارية وأنواعها كثيرة ومسمياتها تختلف من مكان لآخر وسوف يقتصر تناولنا في هذا الباب على الحرار والشواهين والوكارى وذلك لكثرة استخدامها وتواجد بعضها في بعض مناطق الخليج العربي وأما من ناحية جنسها (فالمعروف في جميع الجوارح ان الأنثى تكون اكبر من الذكر وتعتبر هي الصقر "Falcon" وزوجها الأصغر هو الذكر (Tiercel) ويسمى في منطقة الخليج الشبوط وهو صغير الحجم مقارنة بالحر . والصقر غالبا ما يبيض ثلاث بيضات كل سنة ويكون الفرخ الذي يفقس أولاً هو الحر حيث يكون الأكبر حجماً ويليه في الفقس المثلوث وهو اصغر منه حجماً أما البيضة الثالثة فتكون هي التبعة او التبعة وهي أصغرهن حجماً حيث ضعفها وقلّة نصيبها من الطعام وهذا التقسيم يندرج على الحر والشاهين (www.wikipedia.org).

(1) الحر:

يعتبر من اندر الصقور وأكبرها حجماً ويمتاز بكبر حجم الأرجل والمخالب وخشونتها وكذلك طول حجم المنقار وأندرها وأوفرها وأكبرها حجماً ما يصل طوله 18 – 19 انش أما عن ألوانه فهي متعددة وأندرها اللون الأسود السنجاري ، والأبيض والأحمر الصافي والجرودي والأشقر والاشعل. وللحر نوعان من حيث التقسيم العمري الفرخ وهو الذي لم يتجاوز عمره السنة والجرناس ما تعدى عمره العام .

(2) الشاهين:

يعتبر الشاهين من اقوي وأشجع الصقور ويشتهر بسرعته وقدرته الفائقة على المناورة جوا وهو اصغر حجما من الحر وتعدد ألوانه فمنها الشاهين الأحمر والشاهين البحري والشاهين الجبلي حيث يعتبر الشاهين البحري أفضلها وأجملها شكلا ويمتاز ببياض الصدر وكبر الحجم وهو ما يفضله أهل الخليج وخاصة الإمارات العربية المتحدة وقطر لما رأو فيه من قوة وقدرة فائقة على ملاحقة الفريسة واصطيادها جوا بينما يتعذر ذلك على الحرار إلا ما ندر ، ويبلغ طول الوافي من الشاهين البحري ما تجاوز 15 انش وأوفاهما ما تجاوز ذلك طولا وعرضا الشاهين الجبلي وهو ذو لون مائل للحمرة ومنها ماهو رصاصي متفاوت الدرجات وما يميزه عن الشاهين البحري صغر حجمه ولونه الغالب وهو لا يقل قدرة عن الشاهين البحري في القوة والسرعة إلا ان الشاهين البحري يمتاز عنه في جمال الشكل وكبر الحجم ، وعموما فالشاهين احد مزاجا وأصعب مراسا من الحر ولا يصبر عن الطعام ليلتين متتاليتين وخاصة في الأيام الباردة وهذا بعكس الحر حيث يستطيع الصبر عن الطعام لمدة ثلاثة الى أربعة أيام .

(3) الوكارى:

الوكارى (الوكرى) وهو صقر يكون اصغر من الحر وابرز ما يميزه قصر منقاره وصغر حجمه ويمتاز بالسرعة والقدرة على المناورة وهو نوع ينفع للمبتدئين في هذه الهواية وذلك لرخص سعره مقارنة بالحر والشاهين . وللعلم هناك بعض الوكارى التي تتغلب على الحر والشاهين بالجرسارة والقوة والسرعة والقدرة على المناورة.

الترويج للعنصر وطرق المحافظة عليه

القيود المفروضة

التنازل عن حقوق الملكية

التوثيق والمصادر

<p>1- http://www.alsada.com.qa/forum/showthread.php?t=2104</p> <p>2-مجلة كلية الآداب، جامعة الرياض، سنة 1393-1394هـ/1973-1974م، مج 3، ص ص 179-211</p> <p>3-مجلة كلية الآداب، جامعة الرياض، سنة 1396هـ/1976م،مج 4، ص ص 237-295</p> <p>4-مجلة كلية الآداب، جامعة الرياض، سنة 1401هـ/1981م، مج4،ص ص 137-163</p> <p>5-مجلة جامعة الملك سعود (الآداب) مج 3، ع 1 ص ص 147-18.</p> <p>6-www.pdf-search-engine.com</p> <p>7-www.wikipedia.org</p>	<p>مصادر المواد الادبية</p>
---	-------------------------------------

	<p>مصادر المواد السمعية</p>
--	---------------------------------

	<p>مصادر المصنفات المرئية</p>
--	---------------------------------------

الهيئات والمنظمات المشاركة في الدراسة

- وزارة الثقافة والاعلام

مزود الخدمة

- إعداد: أ. ابراهيم الشمري
- اشراف : د. محمد البيالي

آخر تحديث للبيانات

11/3/2015

Kingdom of Saudi Arabia

Traditional Sports

Falconry

Identification of element:

Field: Traditional sports

Name of element: Falconry

Name locally used: Hunting

Another name: Hunting with falcons

Characteristics of element: Trained falcon, falconer, hunting place, available quarries

Practitioners: All age groups and local community members trained on hunting with falcons

Relevant individuals and institutions: Clubs and societies of falconry as well

Brief description:

It is a word that is supposed to include everything related to the hobby of hunting with falcons. This includes the falcon and how to deal with and train it. It also covers the study of its nature, psychology and health status, and the identification of its needs, including tools ensuring its preservation on the falconer's hand, hunting times, immigrant bird times, hunting places and how to reach them and the best environment to release the bird whether for training or actual hunting. All these matters are called in general the science of "baizara" or falconry. They cannot be completely covered unless by people of knowledge and experience because it is an age-old profession and hobby (Saudi Culture and Arts Society, 2000).

Detailed description:

People in the desert were used to hunt with falcons. The hunting season in KSA begins by the close of the calendar year, and sometimes begins early in mid November. As for the inhabitants of other semi-desert places, the best time for hunting for them is during almarbaniya, which coincides in September. Falcons are divided into two types: 1- mountainous peregrine; 2- marine peregrine. Tools carried along by the falconer include: alburqa, almersel and other types of falcons to feed the falcon, etc. A falconer tries to use his falcon to hunt houbara, hares, pigeons, etc (24, group of popular alnadawi websites).

Falconry has undoubtedly passed through various stages. Some kings raised saker and peregrine falcons for the first time to feel distinguished, and then came the main turning point when these two types were used in hunting, even for mere entertainment. Then, hunting with falcons

sometimes became a means of earning a living by the falconer. In the last stage and at present, having falcons became a great hobby through which falconers feel special pleasure that is only felt by those who practiced it. This hobby became popular with inhabitants of the Arabian Peninsula. (Al Qahtani, 1996)

Tracing the history of falconry in several books, we can find that the first one who hunted with falcons was Al Hareth Bin Moawia Al Kendi. One day, he saw a hunter preparing a snare for sparrows. Then, suddenly a falcon swooped down on a sparrow and devoured it. Al Harith was astonished and asked his assistants to get that falcon and train to his house. The falcon was fed and trained on hunting. Accompanied by the falcon one day, Al Harith saw a hare and the falcon flew and caught it. This scene appealed to Al Harith and from that time on, Arabs adopted falcons as a means of hunting.

It is said that the first one to use and hunt by the peregrine falcon was Constantinus, king of Amouria, one of the best Roman kings in Maghreb. It is said that when he became on his horse back, peregrines hovered over his head until he alights. One day, a king called Alwadrek was on horseback and saw a bird flying in the sky and suddenly a peregrine falcon came and swooped down on the bird, and this greatly appealed to the king and decided to take the falcon for training on hunting.

The most probable opinion on falconry is that peregrine was the first bird to be used as it was bred by Kings of Persia and Khosrau even used to put it next to him in his assembly as a sign of distinction. The first people to use the saker falcon were the Roman Kings as saker falcons were always put next to Caesar, but this was made as a decoration only. However, this great bird was held in high esteem only by Arabs who were the first to use falcons in hunting, and this is a fact beyond doubt.

Some people deny that non-Arabs have any history with falconry. They believe that the first people who obtained falcons were the Arabs who hunted with it and appreciated its value for its sense of honor which resembles that of pure Arabian man who finds in that bird something that rankles the feelings of pride within his bosom. (Ahmed Adul Ghaffar, 1987)

Characteristics of falconer:

A falconer is known for his patience, open-mindedness, deliberateness and forbearance, which all ensure that the falconer would wisely deal with the falcon, the strong attractive bird that is known for its sensitivity and intelligence. It needs long periods of training starting from day one so that it would get accustomed to man until it is released to hunt the quarry, especially aljernas which readily forgets its owner once he loses interest in it and stops sitting with it and putting it on his hand.

Hunting falcons:

It should be mentioned here that hunting falcons is considered part of the falconry hobby. The person interested in the falconry hobby must know how to hunt a falcon, especially when we know that falconers sometimes face difficult situations when a falcon turns away from its owner and tries to escape after its release for whatever reason, whether because the owner does not sit with it, due to bad weather, because of its fear of another big bird of prey, such as the eagle, or

due to any other obstacle. We will mention some of the famous falcon hunting methods, which include: (www.pdf-search-engine.com)

Places of falcon reproduction:

Falcons reproduce on top of cool highlands and cold forests using deserted nests for reproduction, especially the crow's nest. They are found all over the world except for the Southern Frozen Zone. They start reproduction in early spring and with the advent of wintertime when temperature drops, they begin to immigrate towards the south where they can find moderate temperature and available quarries. This climate helps them to fly and hunt. Falcons usually fly during the day and never fly at night, and if they venture out at night they never fly within more than a 500-diameter circle.

Types of falcons:

Falcons belong to the family of diurnal birds of prey. They have several types of nomenclature which differs from one place to another. We shall mention here three types of falcons only: the peregrine, saker and lanner as they are most popular in GCC countries. As for the gender, it is known in all birds of prey that female birds are bigger than the male. Female is considered the "falcon", while the smaller male is known as "tiercel", known in GCC countries as *shaboot*, which is smaller in size than the saker falcon. A falcon usually lays three eggs every year. The first one to hatch is the saker, which is the biggest, then followed by almathloth, which is smaller in size, and the third egg is the tab'e or tab'ea which is the smallest in size due to its weakness and low intake of food. This classification applies to the saker and peregrine falcons. (www.wikipedia.org).

1- Saker:

This is deemed to be the rarest falcon and the biggest in size. It is known for its big legs and claws and their coarseness and the long beak. The biggest saker is 18-19 inch long, with various colors, of which the black is the rarest. There are also white, clear red and yellow. Saker falcons have two types in terms of age classification: chick falcon, which is still under one year, and aljernas, which is over one year of age.

2- Peregrine:

Peregrine falcons are the strongest and most courageous falcons. They are known for their speed and great maneuverability in the air. It is smaller in size than the saker. It has various colors and types, including red peregrine, marine peregrine and mountainous peregrine. Marine peregrine is considered the best and most beautiful one as it is known for its white chest and big size. It is preferred by inhabitants of the GCC countries, especially the UAE and Qatar, given its strength and great capability to pursue quarries in the air, and this cannot be done by the saker, except for rare cases. Alwafi marine peregrine falcon is 15 inch long, which is exceeded in size both in length and width by the mountainous peregrine which is somewhat reddish in color. Some of them have various shades of grey. It is not inferior to the marine peregrine whether in speed or strength. However, marine peregrines are more beautiful and bigger in size. In general, peregrine falcons are sharper in temper and more indocile compared to the saker falcon. It cannot wait for food for more two nights running, especially in cool nights, contrary to the saker that can put up with having no food for three to four days.

3- Lanner:

Lanner falcons are smaller than the saker, and it is known for its short beak and small size. It is also known for its speed and maneuverability. This type is good for beginners in this hobby given its lower price compared to saker and peregrine falcons. However, some lanner falcons are more courageous and speedier in maneuverability than saker and peregrine falcons.

Promotion and preservation methods of element:

Restrictions imposed:

Waiver of copyright:

Documentation and sources:

Literary material sources:

Audio material sources:

Video material sources:

Organizations and institutions taking part in the study:

- Ministry of Culture and Information

Service Provider:

- Prepared by: Mr. Ibrahim Al Shamari

- Supervised by: Doctor Mohamed Al Biali

Data last updated on 11/3/2015